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 تــک آهنــگ جدیــد ماکان بنــد بــا صــدای امیــر مقــاره و رهام هادیان منتشــر شــد .  شهر فرنگ

گــروه مــاکان قطعه جدیــدی را  منتشــر کــرد که»ایرانی اصــل« نــام دارد. ترانــه این اثر 
را محســن حق نظــری ســروده اســت. قطعــه »ایرانی  اصل« توســط یاشــار خســروی و 
امیرمیــاد نیکزاد تنظیم شــده و امیر مقــاره و رهام هادیــان آن را اجرا  کرده انــد .   امیر مقاره 
در صفحــه اینســتاگرامش از مخاطبــان خواســته که بــا این موزیک دابســمش درســت 
 کننــد.  او بــه طرفدارانش این نویــد را داده که دابســمش های متفــاوت و بامزه را اســتوری

می کند.  

 »ایرانی اصیل« 
 ماکان بند
منتشر شد
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بستن کمربند می تواند خطر 
مرگ و میر را در سرنشینان 

صندلی عقب، ۲۵ تا ۷۵ درصد 
کاهش دهد.

گ
آهن

ک
ت

ده
پر

س
آفی
س

اک
ب

انه
بخ
کتا

اکران 3 فیلم جدید در سینماها

بازگشت »سریع و خشن« به صدر گیشه

انتشار همزمان خاطرات »اسنودن« در 20 کشور

که  اصلی«   »ایده 
هیــأت  توســط 
جشنواره  انتخاب 
هفتم  ســی و
شایسته حضور در 
بخــش مســابقه 
شــد،  دانســته 
 دومیــن تجربــه 
آزیتا  کارگردانی 
موگویــی پس از 
 » ی د ژ ا تــر «
محسوب می شود .   بهرام رادان، مریا زارعی،  هانیه 
توســلی، پژمان جمشــیدی و مهرداد صدیقیان و 
شــهباز نوشــیر بازیگران اصلی ایــن فیلم اند . در 
 خاصه داستان »ایده اصلی« آمده است: »ایران   و  
 اســپانیا   برای راه اندازی یک پروژه بزرگ در   جزیره 
 هندورابــی   در جنوب ایــران به توافق رســیده و 
شرکت ها و افراد بســیاری به طمع برنده شدن در 
این  مناقصه شرکت کرده اند. مهندس سعید پارسا 
چندسالی است از همسرش رؤیا عضدی جدا شده و 
رئیس  یکی از شــرکت های حاضر در مناقصه است. 
دیگران نیز با اهداف متفاوت ســعی در برنده شدن 
در این  مناقصه سرنوشت ســاز دارند. رســیدن به 
موفقیــت بــرای آدم هــای ایــن قصــه منجر به 
پیچیدگی هایی در  روایت آن می شــود.« این فیلم 

قرار است جایگزین فیلم »شبی که ماه کامل شد« 
شود. 

  »جانــان« نــام 
است  دیگرفیلمی 
که اکران خود را 
آغاز کرده اســت. 
این فیلم در بستر 
روایــت  یــک 
عاشــقانه  بــه 
تاقی  موضــوع 
نسل ها می پردازد 
و قصه اش حس و 
نوســتالژی  حال 
ســینمای دهه ۱۳۶۰ را دارد .   در  خاصه داســتان 
»جانان« آمــده:  »جانان روایت عشــق و وفاداری 
است. عشقی ناب از گذشــته های دور و  تاقی این 
عاشــقانه با داستان عشــق دختر و پسری از نسل 
امروز.« امین حیایی، مژگان بیات، پروانه  معصومی، 
بیژن بنفشــه خواه، ســحر زکریا، مهران رجبی و 
چنگیز وثوقی ازجمله بازیگــران »جانان«اند.  قرار 
بود فیلم ســینمایی »جانان« که تاکنــون دو بار 
نامــش  را تغییــر داده، جایگزین فیلم ســینمایی 
  »ایکس لارج« شــود؛ اما چون »ایکس لارج« کف 
فــروش را دارد، همچنان در چرخه اکــران ماند و 

  »جانان« در گروه آزاد به نمایش   درآمده است. 

نهمین قسمت از مجموعه 
فیلم های »سریع و خشن« 
اکــران خــود را بــا فروش 
چشــمگیر ۱۸۸.۸ میلیون 
ســینماهای  در  دلاری 
آمریکا و ۶۳ کشور دیگر آغاز 
کرد. فیلم اکشن و هیجانی 
»هابز و شاو« به کارگردانی 
»دیوید لیچ« کــه نهمین 
فیلم ساخته شده در دنیای 
فیلم های »سریع و خشن« 
است، درحالی  که چند فیلم 
پرفروش دیزنی و سونی نیز 
درحال اکران بودند، توانست 
فروشی بالغ بر ۱۸۸ میلیون 
دلار را در گیشــه جهانــی 
سینما رقم بزند. این فیلم با 
ستاره های  هالیوودی  بازی 

»دواین جانسون«، »جیسون استتهام« »ادریس البا« و 
»هلن میرن« ۱۲۰ میلیون دلار از فروش هفته نخست 
اکران خــود را از محل اکران در ۶۳ کشــور جهان 
به دســت آورد و پس از »سرنوشــت خشمگین« 
و »ســریع و خشــن ۷«، بالاترین فــروش آغازین 
تمامی محصولات یونیور ســال را به نام خود ثبت 
کرد. »هابز و شــاو« دنباله رسمی مجموعه »سریع 
و خشــن« نیســت و برگرفته از این مجموعه فیلم 

اکشــن و هیجانی اســت.  
داستان فیلم »هابز و شاو« 
دو سال پس از اتفاقات فیلم 
خشمگین«  »سرنوشــت 
بــه وقــوع می پیونــدد و 
مامــور باتجربــه ای به نام 
تصمیــم  »لوک هابــز« 
می گیرد با دوست و رقیب 
قدیمی اش »دکارد شــاو« 
همکاری کند تا ماموریت 
یک خافکار مخوف به نام 
»بریکســتون« را متوقف 

کند.
انیمیشــن  فیلــم  امــا 
»شیرشاه« هم با اضافه کردن 
۱۱۰ میلیون به فروش خود، 
مجمــوع فــروش جهانی 
خود را بــه ۱.۱۹۶ میلیارد 
دلار رســاند که از این رقم ۷۶۵ میلیــون دلار از محل 

سینماهای ۵۳ کشور جهان کسب شده است. 
چهارمین قســمت از انیمیشــن های »داســتان 
اســباب بازی« هم با اضافه کــردن ۱۷.۴ میلیون دلار، 
فروش جهانی خود را به ۹۵۹ میلیون دلار ارتقا داد. »مرد 
عنکبوتی: دور از خانه« هم به لطف فروش ۲۰۵ میلیون 
دلاری کــه تاکنون در چین داشــته، از مــرز فروش 

یک میلیارد دلار عبور کرد.

»مک میــان«  انتشــارات 
از انتشــار و پخــش گســترده 
خاطــرات »ادوارد اســنودن«، 
مامور پیشین سازمان  جاسوسی 
آمریکا، ســیا و افشــاگر اسناد 
محرمانــه جنجالی در ســایت 
موسوم به »ویکی لیکس« خبر 
داده  اســت. بنابر اعام ســایت 
»پابلیشرویکلی«، کتاب خاطرات 
»اســنودن« با عنوان »گزارش 
ماندگار«    در  ســطح جهانی در 
17 ســپتامبر منتشــر خواهد 
شــد. این کتاب به طور همزمان 
توسط انتشارات   »متروپولیتن« 

در آمریکا، »پن مک میان« در انگلســتان و »فیشــر 
ورلاگ« در آلمان منتشر شده و تحت  تیم ویراستاری 
به ریاست ویراستار ارشد انتشارات »متروپولیتن«، »سارا 
برشتل« ویرایش نهایی  خواهد شــد . به طور همزمان 

کتــاب »گزارش مانــدگار« در 
20 کشور جهان به چاپ خواهد 
رســید . بنا به  گفته ناشر، در این 
کتاب برای نخستین بار داستان 
کامل »اسنودن«، ازجمله بحران 
وجدانی او که منجر  به انتشــار 
اطاعــات فوق محرمانه دولت 
آمریکا درباره شــنود مکالمات، 
خواندن متون پیام ها و پست های 
بخشــی  به عنوان   الکترونیکی 
از سیســتم گســترده نظارت 
امنیتی را بازگو می کند. »جان 
سارجنت« ناشــر  اصلی کتاب 
با انتشــار بیانیه ای ضمن اعام 
این که این اقدام برای آنها افتخارآمیز خواهد بود، گفت: 
»چه  خوش مان بیاید چه نه، این داستان شگفت انگیز 
آمریکاست. شکی نیست با اقدامات اسنودن جهانی بهتر 

و  حریم خصوصی امن تری خواهیم داشت .  « 

فیلم های سینمایی »ایده اصلی«، »جانان« و »مردی بدون سایه« از روز گذشته اکران خود را آغاز  کردند. 

روندانتخابیکگزارشگرورزشیدرصداوسیمابهچه
صورتاست؟

در گذشته ما کمبود گزارشگر داشتیم. به همین دلیل باید 
تعداد بیشتری از آدم ها را امتحان می کردیم تا  بتوانیم از بین آنها 
افراد  مناسبی را انتخاب کنیم، اما کا روندی که باید طی شود، 
این است که وقتی  فردی می آید و خودش را به عنوان گزارشگر 
معرفی می کند  تا بتواند در رادیو و تلویزیون گزارش کند،  اول 
باید اطاعات کافی در زمینه آن ورزشی که می خواهد گزارش 
کند، داشته باشد. باید  اطاعات  مناسبی درباره بازیکنان، تیم ها 
و کلیه مسائلی که مربوط به آن رشته ورزشی است، داشته باشد. 
دوم  اینکه باید از قدرت بیان  کافی برخوردار باشد؛ چیزی که 
در واقع عامل ارتباطی او با مخاطب اســت؛  یعنی باید صدای 
باورپذیری داشته باشد و لحن صدایش گرم  باشد؛ به طوری که 
بتواند مخاطب خود را  جذب کند. اینها مواردی است که از نظر 
تخصصی باید مورد توجه قرار گیرد. در ادامه باید  آموزش  هایی 
به او داده شــود تا خودش را با شــیوه های گزارشــگری در 

برنامه های رادیو و تلویزیون تطبیق دهد.  
ایننگاهتخصصیایکهمیگویید،اززمانیکهشــما
شبکهســهراراهانداختید،وجودداشت؟درادامهچه

اتفاقیافتادوالاندرچهوضعیقرارداریم؟
نگاه تخصصی از گذشته وجود داشته اســت. در آن زمان، 

قبل از این که شبکه سه افتتاح شود، 
ما دو شبکه  بیشــتر نداشتیم. بیشتر 
 گزارش ها از شبکه یک پخش می شد. 
گزارشگرهای ما بسیار محدود بودند، 
اما با  شــروع به کار شــبکه سه سیما 
و افزایــش رویدادهای  ورزشــی نیاز 
بود که تعداد این افراد زیاد باشــند. به 
 هرحال یک گزینش اولیه انجام شد. 
ما نیــروی کافی برای آمــوزش افراد 
جدید نداشــتیم.  باید به تدریج این 
 اتفاق می افتاد که ما در قالب برنامه های 
آموزشی که سالیانه برگزار می کردیم، 
سعی کردیم که از  کارشناسان داخلی 

 استفاده کنیم و در ادامه کارشناسان خارجی را برای آموزش 
بحث گزارشگری و حتی  مسائل فنی پوشش تلویزیون به ایران 
آوردیم. در  این زمینه حتی کتاب هایی هم چاپ شــد: این که 
چطور  مسابقات ورزشی را پوشش دهیم و یک گزارشگر چه 

شیوه ای را برای گزارش  باید درنظر گیرد. 
آقایصافــی؛درآندورهچهاتفاقــیمیافتادوچه
آموزشهاییدادهمیشــدکههنــوزهممجریهای
محبوبمانمتعلقبهآنزماناند؟نســلیکهازآنها
بهعنوان»نسلخلاق«یادمیشودودردلمردمجاباز
کردهاندوصداوسیماآنچناننتوانستهجایگزینهایی
برایشانانتخابکند.افرادیمثلعادلفردوسیپور،

مزدکمیرزاییو...
ما در آن مقطع بحــث آموزش را به صــورت جدی دنبال 
می کردیم. من الان در مورد برنامه های فعلی  اطاعات زیادی 
ندارم، اما می دانم که  آموزش بــه آن صورت برای افراد درنظر 
گرفته نشده اســت.  آموزش باید یک کار مستمر باشد، چون 
افراد جدید می آیند و باید به روز  باشــند و آموزش داده شوند. 

این  کاری بود که ما به صورت جدی انجام می دادیم، حتی برای 
گویش گزارشــگرها و مجریان فرد خاصی  را  گذاشته بودیم و 
تمام گزارش های آنها رصد می شــد. در یک زمانی اصطاح 
»میریم که داشته باشیم«  خیلی مصطلح بود، به صورت  جدی 
با آن برخورد شــد، به طوری که این اصطاح دیگر محو شده 
است،  اما الان در گزارش ها اصطاح »شکل می گیرد« را زیاد 
می بینیم:  یک پنالتی شکل می گیرد، یک  کرنر شکل می گیرد، 
درصورتی که این خیلی بد است. باید از ترکیب های مترادف 
استفاده کرد. استفاده  از  یک کلمه خیلی صحیح نیست. اینها 
مواردی است که باید دایما چک شود و اشکالات گفته شود تا 
 گزارشگران بتوانند خودشان را  اصاح کنند. در آن زمان خیلی 
از اشکالات مربوط به گویش  گزارشگرها کم شد، چون ما دایما 
آنها را رصد می کردیم. این یکی از مواردی  بود که در کارمان به 
 صورت جدی دنبال می کردیم. ما برنامه های آموزشی مختلفی 
داشتیم که افراد را از تمام استان های  ایران دعوت  می کردیم تا 
در برنامه ها شرکت کنند. استادان داخلی و خارجی می آمدند و 
کاس های  خوبی برگزار می شد. باید این روند ادامه پیدا کند  تا 

افراد جدید بتوانند از این آموزش ها بهره ببرند. 
الانوقتــیگزارشهــایورزشــیرامیبینید،به
گزارشگرهاییبرمیخوریدکهکارشانبرایشماجذاب

باشد؟
بعضــی از دوســتان گزارش های 
خوبی می کننــد، امــا در بکارگیری 
گزارشگرهای جدید اتفاقی افتاده که 
 به نظرم خیلی خوب نیست؛ این که  در 
بعضی از مسابقات مهم از گزارشگرهای 
جدید اســتفاده می شــود. در  بحث 
دوبله وقتی کســی وارد می شود، به 
این شکل نیســت که یک  سریال یا 
فیلمی را به عنوان نقش اصلی  برعهده 
بگیرد. آنها کارشان را با کلمه و جمله 
شــروع می کنند و وقتی در ادامه کنار 
پیشکسوتان  قرار  می گیرند، به تدریج 
آمــوزش می بیننــد و گزارش های 
بیشــتری را انجام می دهند. باید توجه داشــت کــه  نباید از 
گزارشگرهای جدید در  مسابقات به طور کامل استفاده کرد؛ 
بالاخص در مسابقات بسیار مهم،  چون کسانی که مسابقات 
مهم را پیگیری می کنند، آشنایی کاملی  با تیم ها دارند و اگر 
گزارشگرهای جدید  اســامی را اشتباه بگویند، باعث ناراحتی 

مخاطبان می شود. 
پسمیتوانیمبگوییمکهآموزشورصدمســتمری
کهشــماانجاممیدادید،اینزمینــهراایجادکردکه
گزارشگرهاییمحبوبوتکنیکیازدلآنآموزشها

بیرونآیند؟
بله؛ وقتی که افراد آموزش ببینند و به آنها گفته شود که چه 
صحبت هایی را باید بکنند و چه چیزهایی  را نه، اثرگذار است. 
یادم می آید  موقع گزارش یک بازی، بازیکنی اخراج شــد و از 
زمین بیرون رفت.  کارگردان تصاویــر طرفداران آن بازیکن را 
نشان داد و گزارشگر گفت   »مورد تشویق قرار می گیرد«.  من 
به او زنگ زدم و گفتم صحبت شــما اشتباه است، چون وقتی 
کسی خطا می کند، اگر هم طرفدارانش  او  را مورد تشویق قرار 

یکفیلمسینماییمثلفوتبال
تقریبا90دقیقهاست.امابینفیلم
سینماییورویدادورزشیتفاوت
هست.درفیلمسینماییازقبل
فیلمنامهنوشتهشدهوبراساس

آنفیلمکارگردانیمیشود.امادر
یکرویدادورزشیمثلفوتبال،
همهصحنههافیالبداههاست

گزارشهایبهیادماندنیایازعادل
فردوسیپوروجوددارد.امیدوارم
فردوسیپورکهیکیازسرمایههای
صداوسیماستبهخانهاصلیخود

برگردد.

امیدوارممزدکمیرزاییمسیریکه
گفتهمیشودرارفته،ازآنبرگردد
وکماکانبهگزارشهایخودش
بپردازد.چونیکیازگزارشگران

بیحاشیهمابودهاست.

یادممیآیدموقعگزارشیکبازی،
بازیکنیاخراجشدواززمینبیرون
رفت.کارگردانتصاویرطرفداران
آنبازیکنرانشاندادوگزارشگر
گفت»موردتشویققرارمیگیرد«.
منبهاوزنگزدموگفتمصحبت
شمااشتباهاست.چونوقتیکسی
خطامیکند،اگرهمطرفدارانش
اوراموردتشویققرارمیدهند،
اوبهعنوانیکخطاکارشناخته
میشودودررسانهنبایدتشویق

شود.
زمانیکهمسابقهایرانوایرلند
مقدماتیجامجهانیبودوایران

حذفشد،منگزارشگربیبیسیرا
دیدم.اونفسهایعمیقیمیکشید،
گفتمشماچهکارمیکنید؟گفت

دارمخودمرابااتمسفراینفضاوفق
میدهم.

یکیازگزارشگرهایمعروفهم
میگفتکهمنقبلازهربازیسر
تمریندوتیممیرومتاازنزدیک
بابازیکنانآشناشومتازمانیکه
گزارشمیکنمبتوانمازدورآنهارا

بهخوبیتشخیصدهم.
گزارشایرانواسترالیابهنظرم
گزارشزیباییبود.گزارشهای
دیگریهمازعادلفردوسیپورو
مزدکمیرزاییهست.یادممیآید
وقتیسفریبهاسترالیاداشتم،
ازشبکهایکهاینبازیراپوشش
داد،بازدیدکردم.آنشبکهبرای
پوششبازیایرانواسترالیابه
دلیلجذبمخاطبزیادتندیس

گرفتهبود.منتهیهکنندهآنمسابقه
رادیدم.اوگفتوقتیبازیتمام
شد،میخواستیمبابازیکنانتیم
استرالیامصاحبهکنیم.امابعداز
بازیهمهبهتزدهبودندودرآخر
تصمیمگرفتیمکهبابازیکنانایران

صحبتکنیم.

 2چهرهازگفتوگو

4خاطرهازگفتوگو

 »بررسی ویژگی های گزارشگران ورزشی« در 
گفت و گوی »شهروند« با موسس   شبکه   سه  

 امیدوارم فردوسی پور که یکی از سرمایه های صداوسیماست، به خانه 
اصلی خود بازگردد مزدک میرزایی هم همین طور. او  یکی از  گزارشگران 

بی حاشیه ما بوده است

امان از فریادهای 
»توی دروازه«ای! 

ریمامحمدزاده|بهزودیلیگنوزدهمآغازمیشــود.دراینســریازلیگجدا
ازنقلوانتقالاتیکهدرتیمهاشــاهدخواهیمبــود،دگرگونیهاییراهمدرمورد
گزارشگرانورزشــیخواهیمدید.اینبارخبریازدوگزارشگرمحبوبتلویزیون
نیست:عادلفردوسیپورومزدکمیرزایی.صداوســیماسعیکردهدرسالهای
اخیرگزارشــگرانجایگزینیرابرایچهرههایمحبوباینحــوزهتربیتکند.
اینگزارشگرهاتابهحالنتوانســتهاندمحبوبیتنسلخلاقیکهدردورهمدیریت
محمدجعفرصافیدرشبکهسهپرورشپیداکردندرابهدستآورند.صافیمیگوید:
»مادرآنمقطعبحثآموزشرابــهصورتجدیدنبالمیکردیم.منالاندرمورد
برنامههایفعلیاطلاعاتزیادیندارم.امامیدانــمکهآموزشبهآنصورتبرای
افراددرنظرگرفتهنشدهاست.آموزشبایدیککارمستمرباشد،چونافرادجدید
میآیندوبایدبهروزباشندوآموزشدادهشوند.اینکاریبودکهمابهصورتجدی
انجاممیدادیم.«درادامهباموسسونخســتینمدیرشبکهسهسیماهمصحبت

شدهایم.


